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Södermalms stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 4/2025 
 

2025-03-20 

§ 1 
Val av justerare och datum för justering  

Beslut  
Södermalms stadsdelsnämnd utser 1:e vice ordförande Lars Rottem 
Krangnes (C) att tillsammans med ordförande Anders Göransson 
(S) justera protokollet den 25 mars 2025. 
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2025-03-20 

§ 2 
Fastställande av föredragningslista  

Beslut  
Södermalms stadsdelsnämnd fastställer föredragningslistan med 
följande tillägg: 
  

 Skrivelse från Socialdemokraterna, Vänsterpartiet och 
Miljöpartiet avseende stadsdelens klimat- och miljöarbete 
läggs till som ärende 32 på dagordningen. 
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2025-03-20 

§ 3 
Borttagen på grund av sekretess  
SÖD 2024/45 
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§ 4 
Borttagen på grund av sekretess  
SÖD 2024/45 
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§ 5 
Borttagen på grund av sekretess  
SÖD 2024/45 
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2025-03-20 

§ 6 
Anmälan av sociala delegationens protokoll  

Beslut  
Södermalms stadsdelsnämnd godkänner anmälan av protokoll och 
lägger dem till handlingarna. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Protokoll från Södermalms sociala delegations sammanträden 2025-
02-25 samt 2025-03-11 anmäldes. 
  

Förslag till beslut 
Ordföranden Anders Göransson (S) föreslog att nämnden skulle 
godkänna anmälan och lägga protokollen till handlingarna. 
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§ 7 
Borttagen på grund av sekretess  
SÖD 2024/45 
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§ 8 
Borttagen på grund av sekretess  
SÖD 2024/45 
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§ 9 
Borttagen på grund av sekretess  
SÖD 2024/45 
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2025-03-20 

§ 10 
Allmänhetens frågestund  
En medborgare informerade om en del av Alex Landquists park, 
som medborgaren föreslog kunde bli en hundpark. 
 
Cecilia Söderman, ordförande i Södermalms pensionärsråd, 
presenterade sig och informerade om att representanter från 
pensionärsrådet kommer att närvara under kommande 
sammanträden med Södermalms stadsdelsnämnd. 
 
En medborgare presenterade sina två medborgarförslag om säkra 
meddelanden samt att bilägga förslag till beslut i biståndsärenden 
tillsammans med utredning till berörd enskild. 
 
En medborgare presenterade sitt medborgarförslag om målning av 
gråa muren vid Zinkensdamms IP. 
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2025-03-20 

§ 11 
Inkomna medborgarförslag februari 2025  
SÖD 2025/47 
 

Beslut  
1. Medborgarförslag – Skolgård i parken mellan Södermalmsskolan 
och S:t Paulsgatan, SÖD 2025/134, överlämnas till förvaltningen 
för beredning. 
 
2. Medborgarförslag – Sandning i hundrastgården Gropen i 
Tantolunden, SÖD 2025/138, överlämnas till förvaltningen för 
beredning. 
 
3. Medborgarförslag – Bygga fontän i Björns trädgård, SÖD 
2025/159, överlämnas till trafiknämnden. 
 
4. Medborgarförslag – Bro till Årsta holmar, SÖD 2025/164, 
överlämnas till trafiknämnden. 
 
5. Medborgarförslag – Hundrastgård vid Rackarbacken, SÖD 
2025/165, överlämnas till exploateringsnämnden. 
 
6. Medborgarförslag – Användning av säkra meddelanden, SÖD 
2025/192, överlämnas till förvaltningen för beredning. 
 
7. Medborgarförslag – Skicka förslag till beslut i biståndsärenden 
tillsammans med utredning till berörd enskild, SÖD 2025/195, 
överlämnas till förvaltningen för beredning. 
 
8. Medborgarförslag – Målning av gråa muren vid Zinkensdamms 
IP, SÖD 2025/203, överlämnas till fastighetsnämnden. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Under februari månad har åtta medborgarförslag lämnats in till 
Södermalms stadsdelsnämnd. Nämnden beslutar om förslagen ska 
beredas av förvaltningen eller hanteras på annat sätt, utifrån förslag 
från förvaltningen. 
  

Förslag till beslut 
Ordföranden Anders Göransson (S) konstaterade att det fanns ett 
förslag till beslut från förvaltningen och föreslog att nämnden skulle 
besluta i enlighet med detta. 
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Särskilda uttalanden 
Lars Rottem Krangnes m.fl. (C) anmälde ett särskilt uttalande 
(bilaga). 
  

Ersättaryttranden 
Erik Ehrs (KD) och Johan Lisspers (L) ställde sig bakom Lars 
Rottem Krangnes (C) särskilda uttalande. 
 
Handlingar i ärendet 

 SÖD 2025/47-1 (Godkänd - R 1) Tjänsteutlåtande - Inkomna 
medborgarförslag februari 2025 

 SÖD 2025/47-2 1. Medborgarförslag - Skolgård i parken 
mellan Södermalmsskolan och St Paulsgatan_Bortredigerad 

 SÖD 2025/47-2.5 2. Medborgarförslag - Sandning i 
hundrastgården Gropen i Tantolunden_Bortredigerad 

 SÖD 2025/47-2.6 3. Medborgarförslag - Bygga fontän i 
Björns trädgård_Bortredigerad 

 SÖD 2025/47-2.1 5. Medborgarförslag - Hundrastgård vid 
Rackarbacken_Bortredigerad 

 SÖD 2025/47-2.2 6. Medborgarförslag - Användning av 
säkra meddelanden_Bortredigerad 

 SÖD 2025/47-2.3 7. Medborgarförslag - Skicka förslag till 
beslut i biståndsärenden tillsammans med utredning till 
berörd enskild_Bortredigerad 

 SÖD 2025/47-2.4 8. Medborgarförslag - Målning av gråa 
muren vid Zinkensdamms IP_Bortredigerad 

 SÖD 2025/47-2.7 4. Medborgarförslag - Bro till Årsta 
holmar_Bortredigerad 
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2025-03-20 
 
Södermalms stadsdelsnämnd  
 
Inkomna medborgarförslag:  
Målning av gråa muren vid 
Zinkensdamms IP 
 
Ärende 11.8 
Dnr: SÖD 2025/47 
 
Lars Rottem Krangnes (C) 
Erik Ehrs (KD) e.y.  

 
 
 
 
Särskilt uttalande 
 
Vi ser mycket positivt på medborgarförslaget om att försköna den grå betongmuren vid 
Zinkensdamms IP genom en historisk målning över området och idrottsplatsen. Detta är ett 
utmärkt exempel på hur lokal kultur och historia kan lyftas fram och stärka den lokala 
identiteten samtidigt som det skapas en mer trivsam, trygg och inspirerande miljö för boende 
och besökare. 
 
Då förvaltningen föreslår att ärendet överlämnas till fastighetsnämnden, vill vi gärna göra ett 
tydligt medskick om att stadsdelsnämnden ser väldigt positivt på detta initiativ. Vi 
uppmuntrar fastighetsnämnden att undersöka möjligheterna att genomföra förslaget och att 
det vid behov kan samordnas med andra relevanta aktörer, exempelvis kulturförvaltningen 
och stadsdelsförvaltningen. 
 
Vi vill betona vikten av att stadsrummet erbjuder estetiska och kulturellt berikande inslag 
som inte bara förskönar, utan också engagerar och inkluderar invånarna. Genom att involvera 
lokala konstnärer skapas dessutom en plattform för konstnärlig utveckling och kreativitet, 
vilket vi ser som en stor tillgång för stadsdelen. 
 
Vi ser fram emot en fortsatt dialog om hur vi kan förverkliga fler liknande initiativ som 
gynnar den lokala kulturen och gör vår stadsdel ännu mer levande och inkluderande. 
Medborgarförslag är ett viktigt verktyg i det arbetet.  
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§ 12 
Medborgarförslag att agera för att skydda förskolan 
Karusellen och barn på Reimersholme, 
barnkonsekvensanalys  
SÖD 2024/1334 
 

Beslut  
Södermalms stadsdelsnämnd överlämnar förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på medborgarförslaget. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Södermalms stadsdelsnämnd har fått ett medborgarförslag som 
innebär att nämnden ska agera för att skydda förskolan Karusellen 
och barn på Reimersholme från säkerhetsrisker med anledning av 
den anlagda kajbalkongen och det planerade kajbadet vid 
Reimerholmskajen. Enligt förslagsställaren kan nämnden yttra sig 
om det olämpliga i att öppna upp kajstaketet för ovan beskrivna 
anläggningar ur ett barnperspektiv samt begära att det genomförs en 
barnkonsekvensanalys. 
 
Under hösten 2024 hölls ett möte mellan representanter från 
trafikkontoret och förskolan Karusellen där planerade åtgärder och 
lösningar för att öka säkerheten vid kajbalkongen redovisades. 
Trafikkontoret tog del av förskoleverksamhetens synpunkter och 
har anpassat åtkomsten till kajbalkongen och det planerade kajbadet 
genom att bland annat tillföra självstängande grindar med barnlås. 
 
Förvaltningen bedömer att hänsyn till bland annat barns säkerhet 
tagits vid anläggandet av kajbalkongen och funnits med i 
planeringen av kajbadet då entréerna till anläggningarna kommer att 
förses med självstängande grindar med barnlås. Förvaltningen anser 
att åtgärden svarar mot medborgarförslagets huvudsyfte som är att 
trygga barns säkerhet vid platsen. 
  

Förslag till beslut 
Ordföranden Anders Göransson (S) konstaterade att det fanns ett 
förslag till beslut från förvaltningen och föreslog att nämnden skulle 
besluta i enlighet med detta. 
 
Handlingar i ärendet 

 SÖD 2024/1334-5 (Godkänd - R 1) SÖD 2024/1334 
Tjänsteutlåtande  

 SÖD 2024/1334-6 Medborgarförslag att agera för att skydda 
förskolan Karusellen och barn på 
Reimersholme_Bortredigerad 
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§ 13 
Medborgarförslag, klimatutbildning för anställda  
SÖD 2024/1377 
 

Beslut  
Södermalms stadsdelsnämnd överlämnar förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på medborgarförslaget. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Nämnden har erhållit ett medborgarförslag gällande att Stockholms 
stad ska genomföra en obligatorisk klimatutbildning för samtliga 
anställda. 
 
I medborgarförslaget tar förslagsställaren upp idén om att alla 
anställda inom Stockholms stad ska gå en obligatorisk 
miljöutbildning. Förslagsställaren hänvisar till Sveriges första 
medborgarråd för klimatet som hölls under våren 2024. 
Medborgarrådet slog då fast att kunskapen bland vuxna är för dålig 
och en idé är att allmänbilda i oberoende klimatforskning. En 
obligatorisk utbildning bland anställda skulle kunna leda till ökat 
intresse och initiativkraft vilket kan öka takten och hjälpa 
kommunen att nå klimatmålen. 
 
Förvaltningen anser att medborgarförslaget är intressant och håller 
med om att staden kan föregå som gott exempel. Förvaltningen 
arbetar redan idag mycket med miljö- och klimatfrågor inom 
verksamheterna inom stadsdelsförvaltningen. 
  

Förslag till beslut 
Ordföranden Anders Göransson (S) konstaterade att det fanns ett 
förslag till beslut från förvaltningen och föreslog att nämnden skulle 
besluta i enlighet med detta. 
 
Handlingar i ärendet 

 SÖD 2024/1377-4 (Godkänd - R 1) SÖD 2024/1377 
 SÖD 2024/1377-5 Medborgarförslag gällande obligatorisk 

klimatutbildning för anställda_Bortredigerad 
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§ 14 
Medborgarförslag gällande aktivitetsplats i 
Södermalmsallén  
SÖD 2024/1380 
 

Beslut  
Södermalms stadsdelsnämnd överlämnar förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på medborgarförslaget. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Södermalms stadsdelsnämnd har fått ett medborgarförslag om att 
skapa aktivitetsytor i Södermalmsallén. I medborgarförslaget 
föreslås att en basketplan, kickbikebana, klättervägg, hinderbana, 
gröna sittplatser och samlingsytor anläggs i Södermalmsallén. 
Förslagsställaren önskar utveckla Södermalmsallén till en levande 
plats som bjuder in till fysisk aktivitet, lek och gemenskap. 
 
I Timmermansparken som är en del av Södermalmsallén finns idag 
två basketkorgar och en mindre bollplan. I intilliggande parker finns 
det också basketplaner. Förvaltningen bedömer att anläggandet av 
en basketplan inte är en prioriterad investering. Underlaget vid de 
befintliga basketkorgarna kan däremot bytas ut till asfalt för att 
underlätta basketspel. Södermalmsallén utgör en lågpunkt vid större 
skyfall och grönytorna behövs för infiltrering av vatten. Det är även 
viktigt att det finns friytor, exempelvis gräsytor, för spontan lek. 
Förvaltningen anser därför inte att det är lämpligt att tillföra mer lek 
i Södermalmsallén. Däremot kan undergångarna under broarna 
längs med Södermalmsallén utvecklas med konstnärlig utformning, 
belysning eller lekfulla inslag. På grund av det höga slitaget är 
Timmermansparken i behov av en upprustning. I samband med en 
eventuell parkupprustning kan önskemål om exempelvis 
klättervägg, hinderbana med mera ses över. En upprustning av 
Timmermansparken behöver dock vägas mot andra prioriterade 
investeringar inom stadsdelen. En kickbikebana på rätt plats skulle 
kunna bli ett populärt tillskott till lek- och sportmöjligheterna inom 
Södermalms stadsdelsområde. En kickbikebana är relativt 
utrymmeskrävande och det är inte möjligt att anlägga en 
kickbikebana vid Södermalmsallén. Förvaltningen har identifierat 
en hårdgjord yta i Tantolunden intill Ringvägen som en möjlig yta 
att utreda vidare för detta ändamål. 
  

Förslag till beslut 
Ordföranden Anders Göransson (S) konstaterade att det fanns ett 
förslag till beslut från förvaltningen och föreslog att nämnden skulle 
besluta i enlighet med detta. 
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Handlingar i ärendet 

 SÖD 2024/1380-4 (Godkänd - R 1) SÖD 2024/1380 
Tjänsteutlåtande 

 SÖD 2024/1380-5 Medborgarförslag gällande aktivitetsplats 
i Södermalmsallén_Bortredigerad 
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§ 15 
Idéburet offentligt partnerskap (IOP) avseende 
ungdomsverksamheten Fryschillet  
Samverkan mellan Södermalms stadsdelsförvaltning och 
Stiftelsen Fryshuset 
SÖD 2025/191 
 

Beslut  
1. Södermalms stadsdelsnämnd beslutar att godkänna partnerskapet. 
 
2. Södermalms stadsdelsnämnd ger stadsdelsdirektören i uppdrag att 
teckna idéburet offentligt partnerskap med Stiftelsen Fryshuset för 
att bedriva fritidsverksamheten Fryschillet. 
 
3. Södermalms stadsdelsnämnd ger stadsdelsdirektören i uppdrag att 
teckna idéburet offentligt partnerskap med Stiftelsen Fryshuset för 
att bedriva fritidsverksamheten Fryschillet. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Stiftelsen Fryshuset initierade i oktober 2024 att teckna ett idéburet 
offentligt partnerskap (IOP) mellan nämnda stiftelse och 
Södermalms stadsdelsförvaltning. Verksamheten Fryschillet drivs 
idag på entreprenad av Fryshuset. Avtalet upphör den 1 juli 2025. 
 
Förvaltningens bedömning är att kraven för att teckna ett IOP är 
uppfyllda. Förvaltningen har mycket goda erfarenheter av ett långt 
samarbete med Stiftelsen Fryshuset och bedömer att ett partnerskap 
i form av ett IOP skulle gynna ungdomar på Södermalm. Ett 
partnerskap skulle ge ökade möjligheter att löpande påverka 
utveckling av fritidsverksamheten och att vid behov anpassa den till 
nya budgetuppdrag. 
  

Förslag till beslut 
Ordföranden Anders Göransson (S) konstaterade att det fanns ett 
förslag till beslut från förvaltningen och föreslog att nämnden skulle 
besluta i enlighet med detta. 
  

Särskilda uttalanden 
Anders Göransson m.fl. (S), Frida Nehrfors Hultén m.fl. (V) och 
Magnus Palm (MP) anmälde ett gemensamt särskilt uttalande 
(bilaga). 
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Handlingar i ärendet 
 SÖD 2025/191-2 (Godkänd - R 2) Tjänsteutlåtande - 

Idéburet offentligt partnerskap (IOP) avseende 
ungdomsverksamheten Fryschillet 

 SÖD 2025/191-4 Avtal IOP Fryshuset 
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Södermalm 

2025-03-20 
Ärende 15 

     Idéburet offentligt partnerskap 
(IOP) avseende ungdomsverksamheten Fryschillet 

 
Anders Göransson m.fl. S 

Frida Nehrfors Hultén m.fl. V 
Magnus Palm MP 

 

Särskilt uttalande 
Vi är mycket glada att över att stadsdelen sluter ett idéburet offentligt partnerskap med 
Fryshuset. Det ger bättre förutsättningar både för långsiktighet och ett tydligare 
utvecklingsfokus i verksamheten.   
 
Stadens ungdomsgårdar är viktiga platser för att hålla ihop staden. När de är 
som bäst bidrar gårdar både till att ge de unga en meningsfull fritid och fungera  
som mötesplatser för unga med olika bakgrund och från olika delar av staden. 
 
Vi ser att det är viktigt att varje del av staden har funktioner för alla åldrar och att 
aktiviteter för ungdomar behöver stärkas i Hammarby sjöstad. I det arbetet ser vi 
Fryschillet som huvudalternativet i Södra Hammarbyhamnen. Där samarbeten med 
Snyggt och tryggt, sommarlovssatsningar i Luma park med mera varit bra initiativ för att 
förstärka länken mellan olika delar i stadsdelsområdet.   
 
Att det finns ett särskilt fokus både målgruppen FUNKIS och HBTQI+ ser vi som en 
viktig del i arbetet för ett Södermalm, ett Stockholm för alla.  
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§ 16 
Boendeplan för särskilt boende för personer med 
funktionsnedsättning enligt LSS och SoL, 2025-2035  
Underlag från region innerstaden till Stockholms stads 
stadsövergripande boendeplan 
SÖD 2025/23 
 

Beslut  
Södermalms stadsdelsnämnd fastställer underlaget till den 
stadsövergripande boendeplanen för region innerstaden och 
överlämnar det till socialförvaltningen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
I Stockholms stads budget framgår att socialförvaltningen ska 
samordna arbetet med boendeplanen för bostäder för personer med 
funktionsnedsättning och bearbeta stadsdelsnämndernas/regionernas 
förslag samt föreslå beslut om åtgärder utifrån en sammanvägd 
övergripande bedömning av behov och framtida trender. 
 
Region innerstaden, som består av stadsdelsförvaltningarna 
Kungsholmen, Norra innerstaden och Södermalm, har gjort en 
sammanställning av stadsdelsförvaltningarnas befintliga boenden, 
befintliga individuella avtal och uppskattat behov av boenden år 
2035. Sammanställningen levereras till socialförvaltningen som 
bidrag till stadens övergripande boendeplan. 
 
Regionen bedömer ett fortsatt behov av lägenheter inom samtliga 
kategorier. Gemensamt bedömer region innerstaden att störst behov 
föreligger gällande kategori C (gruppbostad med normal 
tillgänglighetsanpassning). Regionen ser även ett fortsatt behov av 
lägenheter inom kategori A respektive kategori B (ytkrävande 
respektive friliggande gruppbostad LSS). 
 
Regionen vill också lyfta de allt större behoven av lämpliga 
boendeformer för personer med omfattande stöd- och 
omvårdnadsbehov inom den socialpsykiatriska målgruppen. 
  

Förslag till beslut 
Ordföranden Anders Göransson (S) konstaterade att det fanns ett 
förslag till beslut från förvaltningen och föreslog att nämnden skulle 
besluta i enlighet med detta. 
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Södermalms stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 4/2025 
 

2025-03-20 

Särskilda uttalanden 
Anders Göransson m.fl. (S), Frida Nehrfors Hultén m.fl. (V) och 
Magnus Palm (MP) anmälde ett gemensamt särskilt uttalande 
(bilaga). 
 
Handlingar i ärendet 

 SÖD 2025/23-1 (Godkänd - R 1) Tjut - Boendeplan för 
särskilt boende för personer med funktionsnedsättning enligt 
LSS och SoL, 2025-2035 

 SÖD 2025/23-2 Bilaga 1. Boendeplan region innerstaden 
2025-2035 

 SÖD 2025/23-2.1 Bilaga 2. Excelformulär_Bortredigerad 
 SÖD 2025/23-2.5 Bilaga 3. Vägledning för framtagande av 

boendeplan 2025 
 SÖD 2025/23-2.2 Bilaga 4. Befolkningsprognos 2023-2045 
 SÖD 2025/23-2.3 Bilaga 5. Swecos prognos över kommande 

behov av bostäder med särskild service 
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Södermalm 

2025-03-20 
Ärende 16 

Boendeplan för särskilt boende för personer 
med funktionsnedsättning enligt  

LSS och SoL 
 

Anders Göransson m.fl. S 
Frida Nehrfors Hultén m.fl. V 

Magnus Palm MP 
 

 

Särskilt uttalande 
I boendeplanen för perioden 2025–2035 framkommer att region innerstaden har ett större 
behov av särskilt boende för personer med funktionsnedsättning enligt LSS och SoL än 
nuvarande och planerade lägenheter kan tillgodose. Så har det varit en längre tid.   
 
Därför är det viktigt att vi som förtroendevalda tar vårt fulla ansvar. LSS är en 
rättighetslag som ska tillförsäkra personer med omfattande funktionshinder en god 
service och ett gott stöd. Det ställer särskilda krav på oss att få fram tillräckligt med 
bostäder.  
 
Förvaltningen konstaterar i sitt svar att den ”…fortsatt aktivt att bevaka pågående projekt 
av boenden inom stadsdelen för att säkerställa tillgången till bostäder med särskild 
service enligt LSS.”. Det är ett ställningstagande som är både bra och tydligt. 
 
Vi är en tätbebyggd, centralt belägen och attraktiv stadsdel. Det gör att vi kan ta ett större 
ansvar. Vi måste tydligt ta ställning för de boendeprojekt som ligger i olika faser av 
planering men vi måste också se över alla möjligheter att få in boenden i samband med 
framtida byggprojekt i stadsdelen. Det gäller såväl ny- som ombyggnation. Staden bör 
också fundera om fastighetsköp kan vara ytterligare ett verktyg för att klara behoven.  
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Södermalms stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 4/2025 
 

2025-03-20 

§ 17 
Månadsrapport februari 2025  
SÖD 2025/175 
 

Beslut  
Södermalms stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens förslag till 
månadsrapport för februari 2025. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Månadsrapport per februari med helårsprognos visar på ett 
överskott om 25,0 mnkr före och efter resultatöverföring. 
Sjukfrånvaron för Södermalms stadsdelsförvaltning är senaste 
månaden lägre jämfört med samma period föregående år. Statistik 
för senaste rullande 12 månader var i december 2024 6,86 procent 
vilket är något lägre jämfört med förra månaden. Äldreomsorg 
prognostiserar ett överskott om 5,0 mnkr och övrig verksamhet ett 
överskott om 20,0 mnkr. Övriga verksamheter prognostiserar en 
budget i balans. Den mest svårbedömda kostnadsutvecklingen är 
behovet av försörjningsstöd och behovet av platser inom vård- och 
omsorgsboende som succesivt förväntas öka under året. 
  

Förslag till beslut 
Ordföranden Anders Göransson (S) konstaterade att det fanns ett 
förslag till beslut från förvaltningen och föreslog att nämnden skulle 
besluta i enlighet med detta. 
 
Handlingar i ärendet 

 SÖD 2025/175-1 (Godkänd - R 1) SÖD 2025/175 
Tjänsteutlåtande 

 SÖD 2025/175-2 Bilaga 1 Ekonomiskt bistånd 2025 
 SÖD 2025/175-2.1 Bilaga 2 Uppföljning VOB 2025 
 SÖD 2025/175-2.2 Bilaga 3 Inskrivning Förskola 2025 
 SÖD 2025/175-2.3 Bilaga 4 Sjukfrånvaro 
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Protokoll nr 4/2025 
 

2025-03-20 

§ 18 
Remiss av Riktlinjer om representation, mutor och jäv, 
KS 2024/1242  
Svar på remiss från kommunstyrelsen, KS 2024/1242 
SÖD 2024/1461 
 

Beslut  
Södermalms stadsdelsnämnd överlämnar förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Stadsledningskontoret har gjort en översyn av nu gällande 
styrdokument ”Riktlinjer om mutor och representation” och föreslår 
att den ersätts av ”Riktlinjer om representation, mutor och jäv 
m.m.”. Förvaltningen är överlag positiv till föreslagna riktlinjer. 
Förvaltningen anser att det är bra att bisyssla och visselblåsfunktion 
lyfts in i riktlinjerna samt att regelverket kring födelsedagar och 
uppvaktningar i riktlinjerna är måttfullt och bra. I delen om extern 
representation och gåvor, mutor, jäv och bisysslor, som delvis avser 
otillåten påverkan, skulle ett tillägg med krav på att förteckna 
förmåner som erbjudits eller tagits emot från annan part än 
arbetsgivaren kunna övervägas. 
  

Förslag till beslut 
Ordföranden Anders Göransson (S) konstaterade att det fanns ett 
förslag till beslut från förvaltningen och föreslog att nämnden skulle 
besluta i enlighet med detta. 
  

Särskilda uttalanden 
Lars Rottem Krangnes m.fl. (C) anmälde ett särskilt uttalande 
(bilaga). 
 
Jonas Nilsson m.fl. (M) ställde sig bakom Lars Rottem Krangnes 
m.fl. (C) särskilda uttalande. 
  

Ersättaryttranden 
Erik Ehrs (KD) och Johan Lisspers (L) ställde sig bakom Lars 
Rottem Krangnes m.fl. (C) särskilda uttalande. 
 
Handlingar i ärendet 

 SÖD 2024/1461-2 (Godkänd - R 1) SÖD 2024/1461 Svar på 
remiss 
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 SÖD 2024/1461-1.1 (Godkänd - R 1) KS 2024/1242 
Tjänsteutlåtande - Riktlinjer om representation, mutor och 
jäv m.m. 

 SÖD 2024/1461-1.2 Bilaga - Riktlinjer om representation, 
mutor och jäv m.m 

 SÖD 2024/1461-1.3 Bilaga - Riktlinjer om mutor och 
representation (reviderade år 2015) 

 

Sida 28 (53)



25-03-20  
Södermalms stadsdelsnämnd  

  
Ärende 18 

  
Remiss av Riktlinjer om representation, 
mutor och jäv 
 
Dnr. SÖD 2024/1461  
 
Lars Rottem Krangnes (C)  
Johan Lisspers (L)  
Erik Ehrs (KD) e.y.  
 
 

 
Särskilt uttalande 
 
Brottsförebyggande rådet (Brå) har tidigare undersökt fenomenet möjliggörare och hur dessa 
hjälper kriminella nätverk. En möjliggörare är här en person som missbrukar sin anställning 
eller sitt uppdrag i kommunal, statlig eller privat sektor till förmån för kriminella nätverk. 
Undersökningen bygger på intervjuer, upptäckta ärenden och krypterade chattmeddelanden 
från personer i kriminella nätverk. Den sammantagna bilden är att möjliggörare förekommer i 
både offentlig och privat verksamhet. Det kan handla om personer som antingen hjälper 
kriminella frivilligt för egen ekonomisk vinning, eller på grund av manipulation och/eller hot. 
Vi vet att möjliggörare funnits och finns även inom Stockholm stads verksamheter. 
 
Vi vill därför påtala behovet av att även ha med sig det perspektivet i arbetet mot mutor och 
representation. Samhällets välfärdstjänster är till för medborgare i behov av dem och ska inte 
vara en resurs för kriminella. Att genom bruk av möjliggörare och med mutor, hot och 
otillåten påverkan tillskansa sig fördelar kan aldrig accepteras. Det vardagliga kommunala 
arbetet kan och ska vara en väsentlig del i att förhindra möjliggörare i stadens verksamheter.

Sida 29 (53)
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Protokoll nr 4/2025 
 

2025-03-20 

§ 19 
Remiss - Program för öppen förskola, KS 2024/1410  
Svar på remiss från kommunstyrelsen KS 2024/1410 
SÖD 2024/1500 
 

Beslut  
Södermalms stadsdelsnämnd överlämnar förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på remissen med följande tillägg: 
 
Flera av stadsdelens öppna förskolor finns i parklekarna och när vi 
antog parkleksstrategin skrev vi följande: Vi vill att staden ser över 
hur vi kan förenkla uthyrningen av parklekarna på den tid då de 
inte är öppna och att det blir en del i stadens strategi för parklekar. 
Många på Södermalm med lägre inkomster bor trångt och har inte 
plats att ha barnkalas hemma. Möjligheten att hyra lämplig lokal 
till en rimlig hyra kan betyda mycket. 
 
Ett födelsekalas i Stora Bleckans parklek bidrar dessutom till liv 
och rörelse. Trygghet och trivsel. Samtidigt finns ett antal krav om 
personal på plats m.m. som gör en sådan uthyrning både kostsam 
och krånglig. Vi vill därför uppmana staden att se om det inte går 
att hitta en modell som kan underlätta en sådan uthyrning. För en 
stängd parklek gör ingen lycklig. 
 
Vi vill också lyfta de öppna förskolor som drivs av ideella krafter 
med stöd av föreningsbidrag som Sofia församlings arbete med 
öppna förskolor både i Södra Hammarbyhamnen och på 
Borgmästargatan. Ett utmärkt komplement till den kommunala 
verksamheten som bidrar till en klokt nyttjande av våra resurser på 
bästa sätt.  
 

Sammanfattning av ärendet  
I kommunfullmäktiges budget 2024 fick förskolenämnden i 
uppdrag att, i samarbete med stadsdelsförvaltningarna, ta fram 
riktlinjer för öppen förskola. Med anledning av nya 
tillämpningsanvisningar föreslås riktlinjerna rubriceras program för 
öppen förskola för att bättre stämma överens med uppdragets 
intentioner. Syftet är att säkerställa en jämn kvalitet och god 
uppföljning av verksamheten. Det sociala perspektivet och arbetet 
med inskrivningsgrad ska vara tydligt närvarande. 
 
Öppen förskola fungerar som en mötesplats för barn och 
medföljande vuxen. På öppna förskolan erbjuds de yngsta barnen 
möjlighet att delta i pedagogiska gruppaktiviteter och medföljande 
vuxna ges möjlighet till social gemenskap. Besökarna deltar i 
aktiviteter planerade utifrån deras efterfrågan och lokala behov. 
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Södermalms stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 4/2025 
 

2025-03-20 

Introduktionsförskola är en del av öppen förskola med riktade 
insatser för utrikesfödda föräldrar med särskilt fokus på 
språkutvecklande arbete, föräldraskapsstödjande aktiviteter och 
insatser för inskrivning i förskola. I de stadsdelar där behov finns, 
av både varaktig och mer tillfällig karaktär, ska 
introduktionsförskolas arbetssätt vara en självklar del av 
verksamheten. 
 
Förvaltningen ser positivt på förslaget till Program för öppen 
förskola eftersom syftet är att säkerställa en jämn kvalitet och god 
uppföljning av verksamheten. Förvaltningen tycker att det är bra att 
programmet lyfter att innehållet i verksamheten i första hand riktar 
sig mot barnen och att den utformas i nära samarbete med 
medföljande vuxen. Samt att aktiviteter, planering och utformande 
utgår från besökarnas behov och närområdets karaktär. 
  

Förslag till beslut 
Anders Göransson m.fl. (S), Frida Nehrfors Hultén m.fl. (V) och 
Magnus Palm (MP) anmälde ett gemensamt förslag till beslut 
(bilaga) och föreslog att nämnden skulle besluta i enlighet med 
detta. 
 
Martin Westmont (SD) anmälde ett förslag till beslut (bilaga) och 
föreslog att nämnden skulle besluta i enlighet med detta. 
  

Beslutsgång 
Ordföranden Anders Göransson (S) ställde förslagen mot varandra 
och konstaterade att Södermalms stadsdelsnämnd beslutat i enlighet 
med majoritetens förslag till beslut. 
  

Reservationer 
Martin Westmont (SD) reserverade sig mot beslutet till förmån för 
eget förslag till beslut. 
  

Särskilda uttalanden 
Lars Rottem Krangnes m.fl. (C) anmälde ett särskilt uttalande 
(bilaga). 
  

Ersättaryttranden 
Erik Ehrs (KD) ställde sig bakom Lars Rottem Krangnes (C) 
särskilda uttalande. 
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2025-03-20 

Handlingar i ärendet 
 SÖD 2024/1500-3 (Godkänd - R 2) Remiss - Program för 

öppen förskola 
 SÖD 2024/1500-1.1 Tjänsteutlåtande - Program öppen 

förskola 
 SÖD 2024/1500-1.2 Bilaga - Program för öppen förskola 
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Södermalm 

2025-03-20 
Ärende 19 

Remiss - Program för öppen förskola 
Anders Göransson m.fl. S 

Frida Nehrfors Hultén m.fl. V 
Magnus Palm MP 

 

 

Förslag till beslut  
Att bifalla förvaltningens förslag med följande tillägg 
 
Flera av stadsdelens öppna förskolor finns i parklekarna och när vi antog 
parkleksstrategin skrev vi följande: Vi vill att staden ser över hur vi kan förenkla 
uthyrningen av parklekarna på den tid då de inte är öppna och att det blir en del i 
stadens strategi för parklekar. Många på Södermalm med lägre inkomster bor trångt och 
har inte plats att ha barnkalas hemma. Möjligheten att hyra lämplig lokal till en rimlig 
hyra kan betyda mycket.  
 
Ett födelsekalas i Stora Bleckans parklek bidrar dessutom till liv och rörelse. Trygghet 
och trivsel. Samtidigt finns ett antal krav om personal på plats m.m. som gör en sådan 
uthyrning både kostsam och krånglig. Vi vill därför uppmana staden att se om det inte 
går att hitta en modell som kan underlätta en sådan uthyrning. För en stängd parklek gör 
ingen lycklig 
 
Vi vill också lyfta de öppna förskolor som drivs av ideella krafter med stöd av 
föreningsbidrag som Sofia församlings arbete med öppna förskolor både i Södra 
Hammarbyhamnen och på Borgmästargatan. Ett utmärkt komplement till den kommunala 
verksamheten som bidrar till en klokt nyttjande av våra resurser på bästa sätt. 
 
 
 
 
 

Sida 33 (53)



 
 
 

 
Södermalms stadsdelsnämnd 

Förslag till beslut 
2025-03-20 
Ärende 19 

Dnr SÖD 2024/1500 

 
 
Remiss - Program för öppen förskola, KS 2024/1410  
 
Förslag till beslut 

1. Att delvis bifalla förvaltningens förslag till beslut 
 

2. Därutöver anföra följande: 

Att behärska svenska är den enskilt viktigaste skyddsfaktorn mot utanförskap och en nyckel 
till integration och delaktighet i samhället. Därför är det av största betydelse att alla vuxna 
som arbetar med barn har goda kunskaper i svenska för att kunna skapa en trygg och 
inkluderande miljö samt säkerställa en effektiv kommunikation med både barn och 
vårdnadshavare. 

Sverigedemokraterna föreslår därför att programmet för öppen förskola ska säkerställa att all 
personal vid stadens öppna förskolor har tillräckliga svenskkunskaper. Vi anser att meriten 
”utbildning i flerspråkighet” bör tas bort och ersättas med ett tydligt krav på goda kunskaper i 
svenska. Detta är avgörande för att stärka kvaliteten i verksamheten och för att alla barn ska 
ges lika förutsättningar att utveckla sitt språk och sin kommunikation i tidig ålder. 

Vidare anser vi att programmet tydligt bör fastslå att Stockholms stad ska arbeta aktivt för att 
säkerställa att det vid varje öppen förskola finns personal med utbildning inom 
neuropsykiatriska funktionsnedsättningar. Detta är avgörande för att skapa en inkluderande 
och anpassad miljö där alla barn, oavsett behov, ges möjlighet att utvecklas och känna sig 
trygga. Genom att stärka kompetensen inom NPF kan personalen bättre förstå och bemöta 
barn som exempelvis har diagnoser inom autismspektrumet eller ADHD, samt erbjuda stöd 
till föräldrar. Detta skulle bidra till att tidigt fånga upp behov, minska risken för utanförskap 
och främja en jämlik start för alla barn i Stockholms stad.   
 
 
Martin Westmont (SD) 
 
Ulf Wester (SD) 
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2025-03-20 
Södermalms stadsdelsnämnd  
 
Remiss - Program för öppen 
förskola 
 
Ärende 19 
Dnr: SÖD 2024/1500 
 
Lars Rottem Krangnes (C) 
Erik Ehrs (KD) e.y.  

 
 
 
Särskilt uttalande 
 
Vi är positiva till det nya programmet för öppen förskola. De öppna förskolorna ska vara 
självklara mötesplatser i lokalsamhället för de familjer som är hemma med små barn. Därför 
är viktigt att säkerställa att det finns tillräckligt med öppna förskolor i varje stadsdel som 
överensstämmer med det faktiska behovet. I de öppna förskolorna ska föräldrar kunna mötas 
och utbyta erfarenheter kring föräldraskapet, samtidigt som deras barn deltar i pedagogisk 
verksamhet och kanske får den allra första kontakten med andra barn i sin egen ålder.  
 
Vi vill utreda möjligheten att inrätta familjesociala team i varje stadsdel. De familjesociala 
teamen ska vara en samverkan mellan förskola, vårdnadshavare och socialtjänst. I praktiken 
skulle det innebära att varje stadsdel har en socionom från socialtjänsten, som är kopplad till 
förskolorna, med uppdrag att stötta upp personalen att tidigt fånga upp barn och familjer i 
behov av mer stöd. Vi ser även stora möjligheter att inkludera de öppna förskolorna i dessa 
team då personal i den öppna förskolan inte sällan möter familjer i behov av stöd. För barn 
som växer upp med svårare förutsättningar blir livet i många fall tuffare längre fram och vi 
vet att det många gånger är tydligt redan i småbarnsåren vilka barn som riskerar att hamna 
snett senare i livet. När det uppmärksammas att ett barn, eller en familj, behöver stödinsatser 
ska hjälpen komma snabbt. För samhället är det en enorm vinst i att bygga fler starka, trygga 
barn istället för att försöka lappa ihop trasiga vuxna.  
 
Vi ser mycket positivt på att den öppna förskolan samarbetar med samhällslotsar och 
stadsdelsmammor för att nå ut till fler personer i målgruppen, och för att öka 
inskrivningsgraden i den ordinarie förskolan. Det är också glädjande att Stockholms stad 
erbjuder introduktionsförskola, dvs. språkstödjande aktiviteter för föräldrar och barn under 
ledning av SFI-lärare, som en del av den öppna förskolans verksamhet.  
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Protokoll nr 4/2025 
 

2025-03-20 

§ 20 
Remiss - Motion om att ta krafttag för att förbättra 
framkomligheten för Stockholms cyklister , KS 2024/1344  
Svar på remiss från kommunstyrelsen, KS 2024/1344 
SÖD 2025/38 
 

Beslut  
Södermalms stadsdelsnämnd överlämnar stadsdelsförvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Stadsdelsnämnden har av kommunstyrelsen fått en motion av Jonas 
Naddebo och Svante Linusson (C) på remiss som föreslår att 
krafttag ska tas för att förbättra framkomligheten för Stockholms 
cyklister. I motionen framförs att det finns en stor potential att öka 
andelen som använder cykel mellan hemmet och arbetsplatsen men 
att Stockholm stad då behöver underlätta för människor att cykla på 
ett tryggt och effektivt sätt. En rad åtgärder behöver därför, enligt 
motionärerna, vidtas för att stärka cykelns attraktivitet. 
 
I motionen föreslås att kommunfullmäktige ger trafiknämnden, 
exploateringsnämnden och stadsbyggnadsnämnden i uppdrag att 
identifiera och överbrygga så kallade ”missing links” för att skapa 
ett heltäckande och sammanhållet cykelvägnät. Vidare föreslås att 
trafiknämnden ska ges i uppdrag att bilda en specialgrupp som ska 
arbeta för att minska köer och väntetider för cyklister samt att 
trafiknämnden ska påbörja arbetet med att användanda AI teknik för 
att minska såväl bilköer som cykelköer. 
 
Stadsdelsförvaltningen ser positivt på motionens olika förslag som 
kan underlätta framkomligheten för bland annat cyklister då det 
bland annat ligger i linje med stadens ”Framkomlighetsstrategi” 
med tillhörande dokument ”Cykelstaden”. Beträffande förslaget att 
identifiera och överbrygga så kallade ”missing links” i 
cykelinfrastrukturen så kan även stadsdelsnämnderna vara berörda 
av detta förslag då stadsdelsnämnderna ansvarar för flera av 
cykelstråken på parkmark. Behovet av samordnande insatser måste 
enligt förvaltningen dock styras av trafikkontoret som ansvarar för 
det huvudsakliga cykelnätet. 
  

Förslag till beslut 
Ordföranden Anders Göransson (S) konstaterade att det fanns ett 
förslag till beslut från förvaltningen och föreslog att nämnden skulle 
besluta i enlighet med detta. 
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2025-03-20 

Lars Rottem Krangnes m.fl. (C) anmälde ett förslag till beslut 
(bilaga) och föreslog att nämnden skulle besluta i enlighet med 
detta. 
  

Beslutsgång 
Ordföranden Anders Göransson (S) ställde förslagen mot varandra 
och konstaterade att Södermalms stadsdelsnämnd beslutat i enlighet 
med förvaltningens förslag till beslut. 
  

Reservationer 
Lars Rottem Krangnes (C) och Marko Janicic (C) reserverade sig 
mot beslutet till förmån för eget förslag till beslut. 
 
Handlingar i ärendet 

 SÖD 2025/38-2 (Godkänd - R 1) SÖD 2025 Tjänsteutlåtande  
 SÖD 2025/38-1.1 Motion om att ta krafttag för att förbättra 

framkomligheten för Stockholms cyklister  
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2025-03-20 
Södermalms stadsdelsnämnd  
 
Ärende 20 
 
Remiss - Motion om att ta krafttag 
för att förbättra framkomligheten 
för Stockholms cyklister 
 
Dnr: 2025/38  
 
Lars Rottem Krangnes (C)  
Marko Janicic (C)  

 
 
Förslag till beslut 
 

1. Att tillstyrka motionen i sin helhet 
 

2. Att därutöver anföra:  
 
Vi tackar för svaret och välkomnar förvaltningens positiva inställning till förslagen och deras 
erkännande av potentialen att förbättra framkomligheten för cyklister, vilket är av största vikt 
för en hållbar och levande stad. 
 
Svaret återger en stor del av motionen men är väldigt kortfattat vad gäller förvaltningens 
synpunkter och förslag. Vi känner en viss besvikelse över svarets brist på reflektioner över de 
specifika förhållandena i Södermalms stadsdel. Cyklingen har ökat markant på Södermalm, 
vilket vi ser i form av cykeltrafikstockningar på flera håll, inte minst vid knutpunkter som 
Slussen där cyklister kan behöva vänta genom tre rödljus innan de kommer igenom. Det är ett 
typexempel på situationer där AI-teknik skulle kunna användas för att styra trafikflödena på 
ett mer effektivt sätt.  
 
Vår stadsdel har flera 'missing links' i cykelinfrastrukturen, särskilt när det gäller 
tvärförbindelser över Södermalm. Områden runt skolor, som till exempel vid Södra Latin, 
saknar sammanhängande cykelbanor, vilket skapar en otrygg och osäker miljö för barn och 
ungdomar. Samtidigt skapar underhållsarbeten på Götgatan, som kommer pågå i många år 
framöver, redan utmaningar för cyklisters framkomlighet. 
 
Det är trafikkontoret som styr samordnade insatser, men stadsdelsnämnderna bör bidra aktivt 
med sin lokalkännedom och områdeskompetens. Vi uppmanar därför Södermalms 
stadsdelsförvaltning att ta en aktivare roll i planeringen och genomförandet av dessa åtgärder 
för att säkerställa att lösningarna verkligen motsvarar södermalmsbornas behov och bidrar till 
en tryggare och mer tillgänglig cykelmiljö. Framkomlighetsstrategin är ambitiös och bra, men 
i nuläget inte tillräckligt effektiv eller efterlevs inte fullt ut, vilket understryker behovet av 
motionens konkreta förslag och ett aktivt engagemang från stadsdelsnämnden. 
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Södermalms stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 4/2025 
 

2025-03-20 

§ 22 
Remiss - Förslag till avfallsplan för Stockholm 2025-2030  
SÖD 2025/127 
 

Beslut  
Södermalms stadsdelsnämnd överlämnar förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Enligt miljöbalken ska alla kommuner ha en avfallsplan som 
omfattar allt avfall i kommunen, både det som kommunen har 
ansvar för och övrigt avfall. Avfallsplanen innehåller fyra 
huvudmål. De fyra huvudmålen bryts ned till mer detaljerade 
delmål och varje delmål har ett antal åtgärder som stadens 
förvaltningar och bolag ansvarar för att utföra för att uppnå målen. 
 
De fyra målen är: Avfall från boende och verksamma i staden ska 
minska och det som ändå uppkommer ska tas om hand 
resurseffektivt, Nedskräpningen i staden ska minska, 
Avfallshanteringen ska anpassas till människan, Avfallshantering 
ska vara en självklar del i stadens fysiska planering. 
 
Förvaltningen är positiv till förslaget och anser att det är en bra och 
framåtsträvande avfallsplan. Avfallsplanens koppling till stadens 
miljöprogram och klimathandlingsplan skapar en bra helhet och gör 
det enklare att arbeta in delmål och åtgärder i nämndens 
verksamhetsplan 
  

Förslag till beslut 
Ordföranden Anders Göransson (S) konstaterade att det fanns ett 
förslag till beslut från förvaltningen och föreslog att nämnden skulle 
besluta i enlighet med detta. 
 
Lars Rottem Krangnes m.fl. (C) och Jonas Nilsson m.fl. (M) 
anmälde ett gemensamt förslag till beslut (bilaga) och föreslog att 
nämnden skulle besluta i enlighet med detta. 
  

Beslutsgång 
Ordföranden Anders Göransson (S) ställde förslagen mot varandra 
och konstaterade att Södermalms stadsdelsnämnd beslutat i enlighet 
med förvaltningens förslag till beslut. 
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Södermalms stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 4/2025 
 

2025-03-20 

Reservationer 
Lars Rottem Krangnes (C), Marko Janicic (C), Jonas Nilsson (M), 
Mikael Igelström (M), och Therese Lindström (M) reserverade sig 
mot beslutet till förmån för eget förslag till beslut. 
  

Ersättaryttranden 
Erik Ehrs (KD) och Johan Lisspers (L) ställde sig bakom Lars 
Rottem Krangnes m.fl. (C) och Jonas Nilsson m.fl. (M) förslag till 
beslut. 
 
Handlingar i ärendet 

 SÖD 2025/127-3 (Godkänd - R 1) SÖD 2025/127 
 SÖD 2025/127-1.7 Avfallsplan 2025 slutversion inkl 

ändringsmarkering 
 SÖD 2025/127-1.6 Bilaga 1_Sammanställning av all 

åtgärder och ansvariga ändringar mellan utställning och 
slutversion 

 SÖD 2025/127-1.4 Bilaga 2 Avfallshantering i Stockholms 
stad ändringar mellan utställning och slutversion 

 SÖD 2025/127-1.1 Bilaga 6 Realterade lagar, förordningar, 
strategier och mål ändringar mellan utställning och 
slutversion 

 SÖD 2025/127-1.5 Bilaga 4 Uppgifter om nedlagda deponier 
i Stockholms stad ändringar mellan utställning och 
slutversion 
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Södermalms stadsdelsnämnd 
2025-03-20 
 
Ärende 22 
 
Remiss - Förslag till avfallsplan för 
Stockholm 2025–2030 
 
Lars Rottem Krangnes (C)  
Jonas Nilsson m.fl. (M)  
Johan Lisspers (L)  
Erik Ehrs (KD) e.y.  
 

 
Förslag till beslut 
 

1. Att delvis tillstyrka förslag till avfallsplan 2025-2030 
2. Att därutöver anföra 

 
Stockholm ska vara ett föredöme vad gäller miljö och klimatarbete – både i Sverige och 
internationellt. Stockholms prognostiseras ha drygt en miljon invånare 2030 och 
avfallsmängden förväntas öka totalt sett. Då är det avgörande att Stockholm har en 
ansvarsfull, genomförbar och ambitiös avfallsplan. 
  
Det är av största vikt att avfall både från boende och verksamma i staden minskar och tas om 
hand på ett resurseffektivt sätt. Avfallshanteringen ska på ett tidigt stadie vara en självklar del 
av stadens fysiska planering och måste anpassas till människan. Det är en förutsättning för att 
fler stockholmare ska förstå och vilja delta i stadens arbete för en bättre miljö inom vatten och 
avfall. Vi vill därför understryka vikten av att sprida information kring stadens 
avfallshantering. Samtidigt som tillsynen för att effektivt motverka fusk och nedskräpning 
måste skärpas.  
  
Kriminalitet inom avfallshanteringen är mycket omfattande och smyger sig in i hela systemet 
och måste därför stoppas på allvar. Det undergräver förtroendet för stadens avfallshantering, 
skapar enorma kostnader för sanering och hantering, skadar både klimatet, närmiljön och 
biologisk mångfald samt göder kriminaliteten med miljardbelopp varje år. Staden behöver 
som en del av detta göra mycket mer för att förbättra tillsynen och motverka dumpning av 
avfall i naturen, fusk med miljöfarligt material samt skattefusk. Den myndighetsgemensamma 
tillsynen inom avfallsområdet som provats i staden måste kraftigt byggas ut och bli mer regel 
än undantag. 
  
Tillsynen vad gäller rivningsavfall behöver också förbättras och ”big bags” som ligger kvar 
på gatumark ska snabbare bötfällas och transporteras bort. 
  
Från 1 januari 2025 gäller krav på utsortering och separat insamling av textilavfall från 
hushåll och verksamheter. Trots att staden har ansvar för att samla in textilavfall finns ännu 
ingen fungerande infrastruktur för denna på plats. Stockholm behöver hitta en långsiktig plan 
för textilåtervinning, men snabbt upprätta stationer för dessa. 
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Kapaciteten i Stockholms återvinningscentraler behöver öka, särskilt då centralen i Sätra lagt 
ner. Det behöver också bli lättare att lämna trädgårdsavfall på återvinningscentralerna – bland 
annat genom en platå där sly och ris kan lämnas av. För Stockholmare utan tillgång till bil 
behöver det bli lättare och villigare att frakta bort grovsopor och större avfall till 
återvinningscentralerna. Mer behöver också göras för att förbättra skötseln och trivseln i 
anslutning till stadens återvinningsstationer. 
  
Samtidigt behöver miljöförvaltningen tillsammans med kommunstyrelsen trygga att det 
fortsatt ska vara tillåtet att elda privat trädgårdsavfall under specifika veckor under våren och 
hösten. Stockholmare som flyttat in i moderna lägenheter med nya avfallskvarnar bör också få 
dispens att använda dessa.                   
  
Vidare vill vi skala upp Stockholms stads arbete med biokol i syfte att ta tillvara på till 
exempel park- och trädgårdsavfall. Den teknik som används inom Stockholms stad har 
utvecklats under ett antal år. Sedan 2017 har staden en egen tillverkning av biokol i 
biokolsanläggningen – ett pilotprojekt som började i Högdalen men som flyttas till Bromma. 
Där omvandlas park- och trädgårdsavfall till biokol, och i processen får vi förnybar energi 
(gas) till stadens fjärrvärmenät. Biokol har flera fördelar. Det är ett fantastiskt 
jordförbättringsmedel som likt en tvättsvamp håller vatten, näring och syre i jorden. Dessutom 
fungerar det som kolsänka i jorden vilket bidrar till en grönare stad och minskar luftens 
koldioxidnivå samt tar hand om förorenat dagvatten från våra gator. 
  
Vi vill därför att Stockholm Vatten och Avfall AB i samarbete med exploateringsnämnden, 
trafiknämnden, stadsdelsnämnderna, Stockholm Stadshus AB och Stockholm Exergi 
inventerar hur mycket biokol som staden har behov av, tittar på nytta och kostnad, samt tar 
fram en plan för att etablera en storskalig anläggning för produktion av biokol skyndsamt.  
  
Det är viktigt att återbruket ökar. Därför är det välkommet att detta är en marknad som vuxit 
de senaste åren – både tack vare företag, föreningar och att stockholmare generellt gör 
medvetna val. Det här är med andra ord ett område som fungerar väl utan kommunal 
inblandning. 
  
Vi vill avslutningsvis understryka behovet av att avfallshanteringen sker så kostnadseffektivt 
som möjligt. I hög utsträckning handlar det om att motverka och bekämpa 
avfallsbrottsligheten samt säkerställa att stockholmarna har tillräckligt god kunskap och högt 
förtroende för avfallshanteringen. Stadens kommunikationsinsatser kopplat till 
avfallshantering behöver därför förbättras och effektiviseras. 
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Södermalms stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 4/2025 
 

2025-03-20 

§ 23 
Remiss - Motion om att Stockholms stad ska verka för 
etablerandet av teknikcollege i Stockholm  
Svar på remiss från kommunstyrelsen, KS 2025/216 
SÖD 2025/204 
 

Beslut  
Södermalms stadsdelsnämnd överlämnar stadsdelsförvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Södermalms stadsdelsnämnd har av kommunstyrelsen tillsänts en 
motion av Jan Jönsson (L) och Christina Tufvesson (L) på remiss, 
som handlar om att staden ska verka för att etablera ett 
teknikcollege i Stockholmsregionen. 
 
Stadsdelsförvaltningen ser positivt på att utbildningar anpassas 
generellt till de behov som finns på arbetsmarknaden, och har inga 
andra synpunkter att anmäla. 
  

Förslag till beslut 
Ordföranden Anders Göransson (S) konstaterade att det fanns ett 
förslag till beslut från förvaltningen och föreslog att nämnden skulle 
besluta i enlighet med detta. 
 
Marko Janicic (C) yrkade bifall till motionen i sin helhet. 
  

Beslutsgång 
Ordföranden Anders Göransson (S) ställde förslagen mot varandra 
och konstaterade att Södermalms stadsdelsnämnd beslutat i enlighet 
med förvaltningens förslag till beslut. 
  

Reservationer 
Marko Janicic (C) och Lars Rottem Krangnes (C) reserverade sig 
mot beslutet till förmån för eget förslag till beslut. 
  

Ersättaryttranden 
Johan Lisspers (L) ställde sig bakom Marko Janicic (C) yrkande. 
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Södermalms stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 4/2025 
 

2025-03-20 

Handlingar i ärendet 
 SÖD 2025/204-2 (Godkänd - R 1) Tjänsteutlåtande - Remiss 

- Motion om att Stockholm ska verka för etablerandet av 
teknikcollege i Stockholm, KS 2025/216 

 SÖD 2025/204-1.1 Motion om att Stockholms stad ska verka 
för etablerandet av teknikcollege i Stockholm 
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Södermalms stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 4/2025 
 

2025-03-20 

§ 25 
Rapportering av ej verkställda beslut enligt 
socialtjänstlagen (SoL) och lagen om stöd och service till 
vissa funktionshindrade (LSS), kvartal 4 2024  
SÖD 2025/154 
 

Beslut  
Södermalms stadsdelsnämnd beslutar att lägga ärendet till 
handlingarna. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Södermalms stadsdelsnämnd har för kvartal 4 2024 rapporterat 101 
individrapporter avseende ej verkställda beslut enligt SoL och LSS. 
49 rapporter var nya, som för första gången rapporterades till IVO 
som ej verkställda beslut. 52 rapporter avsåg återrapportering i 
ärenden som tidigare tillsänts IVO. 
  

Förslag till beslut 
Ordföranden Anders Göransson (S) föreslog att nämnden skulle 
besluta att lägga ärendet till handlingarna. 
 
Handlingar i ärendet 

 SÖD 2025/154-3 (Godkänd - R 1) Tjänsteutlåtande - 
Rapportering av ej verkställda beslut enligt socialtjänstlagen 
(SoL) och lagen om stöd och service till vissa 
funktionshindrade (LSS), kvartal 4 2024 
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Södermalms stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 4/2025 
 

2025-03-20 

§ 26 
Redovisning av föreningsbidrag 2024  
SÖD 2024/1422 
 

Beslut  
Södermalms stadsdelsnämnd lägger ärendet till handlingarna. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Södermalms stadsdelsnämnd fördelar årligen föreningsbidrag till 
verksamheter och aktiviteter som kompletterar nämndens 
kärnverksamhet. För år 2024 avsatte nämnden 4 145 000 kronor i 
föreningsbidrag och detta fördelades mellan 24 föreningar av 32 
sökande. Alla föreningar som beviljades bidrag har i 
redovisningarna angett att de har uppfyllt mål och syften med 
aktiviteterna, samt att de har använt sina bidrag enligt de 
ansökningar som har lämnats in till förvaltningen. 
  

Förslag till beslut 
Ordföranden Anders Göransson (S) föreslog att nämnden skulle 
besluta att lägga ärendet till handlingarna. 
 
Handlingar i ärendet 

 SÖD 2024/1422-27 (Godkänd - R 1) SÖD 2024/1422 
Redovisning av föreningsbidrag år 2024 

 SÖD 2024/1422-28 §18 den 14 december 2023, Södermalms 
stadsdelsnämnd Fördelning av föreningsbidrag 2024 
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Södermalms stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 4/2025 
 

2025-03-20 

§ 27 
Anmälan av delegationsbeslut  
SÖD 2025/6 
 

Beslut  
Södermalms stadsdelsnämnd godkänner anmälan av 
delegationsbeslut och lägger dem till handlingarna. 
 

Sammanfattning av ärendet  
 Anmälan om lex Sarah avseende verksamheter i egen regi, 

SÖD 2024/1463. 
 Anmälan om lex Sarah avseende verksamheter i enskild 

regi, SÖD 2024/1464. 
  

Förslag till beslut 
Ordföranden Anders Göransson (S) föreslog att nämnden skulle 
besluta att godkänna anmälan av delegationsbeslut och lägga dem 
till handlingarna. 
 

 Anmälan om lex Sarah avseende verksamheter i egen regi, 
SÖD 2024/1463 

 Anmälan om lex Sarah avseende verksamheter i enskild 
regi, SÖD 2024/1464 
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Södermalms stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 4/2025 
 

2025-03-20 

§ 28 
Förvaltningsgruppens protokoll  
SÖD 2025/7 
 

Beslut  
Södermalms stadsdelsnämnd lägger protokollet till handlingarna. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Protokoll från förvaltningsgruppens sammanträde 2025-03-10 
anmäls. 
  

Förslag till beslut 
Ordföranden Anders Göransson (S) föreslog att nämnden skulle 
besluta att lägga protokollet till handlingarna. 
 
Handlingar i ärendet 

 SÖD 2025/7-6 Protokoll FVG 10 mars 2025 
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Protokoll nr 4/2025 
 

2025-03-20 

§ 29 
Södermalms pensionärsråds protokoll  
SÖD 2025/9 
 

Beslut  
Södermalms stadsdelsnämnd lägger protokollet till handlingarna. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Protokoll och tillhörande bilaga från Södermalms pensionärsråds 
sammanträde 2025-03-20 anmäls. 
  

Förslag till beslut 
Ordföranden Anders Göransson (S) föreslog att nämnden skulle 
besluta att lägga protokollet till handlingarna. 
 
Handlingar i ärendet 

 SÖD 2025/9-6 Protokoll SPR 2025-03-10 
 SÖD 2025/9-5.1 Bilaga skrivelse om trafiksituationen för 

äldre_Bortredigerad 
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Södermalms stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 4/2025 
 

2025-03-20 

§ 30 
Information från förvaltningen  
Nämndsekreterare Andrea Ax Karlsén informerade om uppdatering 
av Meetings plus och vad nämndens ledamöter behöver tänka på i 
och med detta. 
 
Stadsdelsdirektör Alexandra Wynn informerade om 
verksamhetsbesök på Timmermansgården samt inbjudan till 
vernissage på Hornsbruksgatan. 
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Södermalms stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 4/2025 
 

2025-03-20 

§ 31 
Övriga frågor  
Södermalms stadsdelsnämnd tackade av Charlotte Lilja Pittuco (V) 
som tjänstgjorde på sitt sista sammanträde med nämnden. 
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Södermalms stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 4/2025 
 

2025-03-20 

§ 32 
Skrivelse från Socialdemokraterna, Vänsterpartiet och 
Miljöpartiet - Stadsdelens klimat- och miljöarbete  
SÖD 2025/297 
 

Beslut  
Södermalms stadsdelsnämnd beslutar att överlämna skrivelsen till 
förvaltningen för beredning. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Anders Göransson m.fl. (S), Frida Nehrfors Hultén m.fl. (V) och 
Magnus Palm (MP) anmälde en skrivelse till Södermalms 
stadsdelsnämnd avseende stadsdelens klimat- och miljöarbete. 
  

Förslag till beslut 
Ordföranden Anders Göransson (S) föreslog att nämnden skulle 
besluta att överlämna skrivelsen till förvaltningen för beredning. 
 
Handlingar i ärendet 

 SÖD 2025/297-1 Skrivelse (S), (V), (MP) Stadsdelens 
klimat- och miljöarbete 
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Södermalm 

2025-03-20 
Skrivelse om stadsdelens 

klimat- och miljöarbete 
 

Anders Göransson m.fl. S 
Frida Nehrfors Hultén m.fl. V 

Magnus Palm MP 
 

Skrivelse om stadsdelens klimat- och miljöarbete 
Att uppdra åt förvaltningen att återkomma med förslag på hur vi, med hjälp av feriejobbande 
unga, kan kartlägga och tillgängliggöra det pågående klimat- och miljöarbetet i stadsdelen.  
 
Förra sommaren var sex feriejobbande knutna till stadsdelsdirektörens stab. De hade 
bland annat i uppdrag att kartlägga lekplatser och uppdaterad informationen om dessa 
platser. Vi tror och hoppas att den modellen kan användas i det arbetet.  
 
I stadsdelsområdet finns ett stort engagemang när det gäller klimat- och miljöfrågor. 
Mycket görs redan idag. Annat är på gång. Vi kan dock sakna en tillgänglig 
sammanhållande dokumentation. Vad gör vi idag – vad planerar vi för imorgon?  
 
I vårt särskilda uttalande i samband med att vi beslutade om budget- och verksamhetsplan 
för 2025 så skrev vi bland annat att Södermalm ska bli en stad med friskare luft, renare 
vatten och större biologisk mångfald. Vi ska visa att den hållbara staden inte bara är 
nödvändig, den är faktiskt något att längta till. I det arbetet kommer vi ta fram en lokal 
miljö- och klimathandlingsplan.   
 
Under året fortsätter arbetet med att utveckla våra parker, vatten och grönområden. Vi 
söker medel för att öka den biologisk mångfald, skapa växtbäddar och göra 
dagvattensatsningar. En ny stadsodling ska anläggas i Pålsundsparken.  
 
Träd bidrar förutom att binda koldioxid, filtrera luften från partiklar, utjämna 
temperaturskillnader och omhänderta dagvatten till att skapa ett mycket trevligare 
Södermalm. Nämnden ska arbeta enligt det stadsövergripande trädmålet som gäller alla 
gator, torg och parker. Vi söker medel för både trädförnyelse och trädplantering. 
 
Ett omfattande arbete som förtjänar en större publik.  
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